
ACTA DEL CONSELL DE COMÚ 

5 de desembre del 2024 

A Casa Comuna, a les 16.00 h, es reuneix el Consell de Comú sota la presidència 
de l’Hble. Sr. Sergi González Camacho, cònsol major. Després d’haver estat 
degudament convocada la reunió, hi assisteixen els membres següents: 

- Hble. Sra. Olaya Losada Seguin
- Hble. Sr. Jordi Cabanes Turné
- Hble. Sr. Marc Torrent Casado
- Hble. Sra. Maria Nazzaro Martínez
- Hble. Sra. Eva Tadeo Balaguer
- Hble. Sr. Joaquim Miró Castillo
- Hble. Sra. Susagna Mosquera Leyva
- Hble. Sr. Xavier Surana Sanchez
- Hble. Sr. David Astrié Padilla
- Hble. Sr. Miquel Canturri Campos
- Hble. Sra. Rosa Maria Sabaté Cardona.

Queda vàlidament constituïda la sessió del Consell de Comú en primera 
convocatòria per trobar-se presents com a mínim la meitat més un dels seus 
membres, de conformitat amb el que preveu l’article 22 de l’Ordinació 
d’organització i funcionament del Comú d’Andorra la Vella, del 29 de febrer del 
2024. 

L’ordre del dia de la reunió és el següent: 

Primer.- Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió de Consell de Comú del 
7 de novembre del 2024. 

Segon.- Aprovació, si escau, d'una ordinació de despesa pluriennal per a 
la reforma i embelliment  de l'Estadi comunal Joan Samarra Vila. 

Tercer.- Aprovació, si escau, de la proposta d'adjudicació del concurs 
nacional per les obres de reforma i embelliment de l’Estadi comunal Joan 
Samarra Vila. 

Quart.- Aprovació, si escau, d'un crèdit extraordinari al Departament 
Cultura per a l'adquisició d'una taula de llums per al Teatre Comunal. 

Cinquè.- Aprovació, si escau, de la modificació del reglament de sistemes 
de compensació substituint el concepte de guàrdia divendres Andneu, 
recollit a l’annex 3 del reglament de sistemes de compensació, pel 
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concepte de guàrdia laboral Andneu. 

Sisé.- Aprovació, si escau, de la proposta d'adjudicació del concurs 
nacional per la contractació d’un pla d’assegurances col·lectiu per a la 
cobertura de la salut destinada al personal del Comú d’Andorra la Vella, a 
CA Vida Assegurances, SA, per un import màxim de 373.732,67 €, ISI inclòs, 
mitjançant la modalitat de finançament compartit entre la persona 
treballadora adherida de manera voluntària i el Comú d’Andorra la Vella, a 
comptar de l’1 de gener del 2025. 

Seté.- Aprovació, si escau, d'una ordinació de despesa pluriennal per a la 
remodelació de les places del Poble i Vinyes. 

Vuité.- Aprovació, si escau, de la proposta d'adjudicació del concurs 
nacional per les obres de reforma de les places del Poble i Vinyes: una 
plaça amb ànima. 

Nové.- Informació relativa als acords adoptats en les darreres Juntes de 
Govern. 

Desé.- Informació relativa a la liquidació del pressupost corresponent al 
tercer trimestre del 2024, en compliment de l’art. 108 de la Llei 36/2021, del 
16 de desembre, de les finances comunals. 

Onzè.- Precs i preguntes 

El cònsol major dona la benvinguda a tots els assistents a aquesta sessió de 
Consell de Comú que ha estat degudament convocada, d’acord amb el que 
disposen els articles 19.b i 21 de l’Ordinació d’organització i de funcionament del 
Comú d’Andorra la Vella, del 29 de febrer del 2024. 

D’acord amb el que disposen els articles 23.2 i 23.3 de l’Ordinació anteriorment 
referida, el cònsol major informa que no ha estat entrada a tràmit cap pregunta. 
Així mateix, informa que cap conseller de Comú ha proposat la inclusió de cap 
nou punt a l’ordre del dia de la reunió d’avui. 

El secretari procedeix a la lectura de l'ordre del dia establert en la convocatòria 
del 5 de desembre del 2024.  

El cònsol major proposa als consellers que els punts 2 i 3, i els punts 7 i 8 es 
votin al mateix temps. No havent-hi cap observació per part dels consellers, 
s’accepta la proposta. 

Es procedeix a l’ordre del dia tal com ha quedat establert: 
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Primer.- Aprovació, si escau, de l'acta del Consell de Comú del 7 de 
novembre del 2024. 

El cònsol major informa que, segons l'article 3 del Reglament de les actes del 
Comú d'Andorra la Vella del 26 de març del 1996, l'acta de cada sessió del 
Consell de Comú se sotmet a l'aprovació en la primera sessió ordinària del 
Consell de Comú que se celebri segons l'article 5 del reglament de les actes del 
Comú d'Andorra Vella, l'acta de la sessió del Consell de Comú del 7 de novembre 
del 2024 ha estat tramesa als consellers amb la deguda antelació.  

No havent-hi cap modificació ni demanda d’aclariment, queda aprovada l’acta 
per assentiment dels assistents. 

El cònsol recorda que, tal com ha comentat abans, el punt 2 i el punt 3 es votaran 
conjuntament.  

Segon i tercer.- Aprovació, si escau d'una Ordinació de despesa pluriennal, 
per a la reforma i embelliment de l'Estadi comunal Joan Samarra Vila i 
aprovació, si escau, de la proposta d'adjudicació del concurs nacional per 
les obres de reforma i embelliment de l’Estadi comunal Joan Samarra Vila. 

El cònsol major cedeix la paraula al Sr. Joaquim Miró. 

El Sr. Joaquim Miró explica que en aquest punt es proposa l'aprovació d'una 
Ordinació de despesa pluriennal per l'exercici 2025 per un import de 
246.829,24 €, a la partida Instal·lacions Esportives/ Estadi comunal / Millora 
d’edificis, corresponent a l'adjudicació del concurs de les obres de remodelació i 
embelliment de l'Estadi comunal Joan Samarra Vila. Aquesta despesa es 
finançarà mitjançant la incorporació del crèdit pressupostari pluriennal 
corresponent al pressupost de l'exercici 2025. L'import total de l'adjudicació és 
de 513.936,56 €. La proposta ha estat degudament informada pel Departament 
de Finances i autoritzada pel servei d'Intervenció. 

El cònsol major informa que ara proposaran l'aprovació de l’adjudicació del 
concurs nacional de les obres de reforma i embelliment de l'Estadi comunal Joan 
Samarra. 

El cònsol major comenta que quan van iniciar el mandat tenien un pressupost 
provinent de l'antiga corporació de 375.000 €, però, al mes de gener, juntament 
amb el conseller d'Esports i la cònsol menor, van fer algunes visites i van 
contactar amb la Federació, i amb el personal d'Esports del Comú, per veure la 
realitat de l’estat de l'Estadi comunal. 
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Van presentar un informe de l’estat actual i el pla d'inversions a curt i mitjà termini. 
Aquest informe, que s’havia treballat internament, es va compartir amb la 
Federació d'Atletisme, amb el Futbol club Andorra i amb altres usuaris per 
establir les fases. 

Així, vam veure que hi havien 3 demandes recurrents que havia fet la Federació 
d'Atletisme, consistent en un retoping, una zona d'emmagatzematge pel material 
i també un gimnàs dotat amb màquines millors, així com una altra nova ubicació 
i accés a la la zona de l'atletisme perquè hi havia un tartan que estava en desús. 

Dins d'aquesta cronologia vam establir prioritats, en la fase 1, vam creure com a 
prioritari dintre del pressupost per 2024, el retoping , que ja ha estat fet. També 
s'ha encomanat a un enginyer buscar la zona d'emmagatzematge sol·licitada al 
gimnàs, i ara estem valorant diferents opcions d’ubicacions que hem de veure 
amb els Jocs dels Petits Estats si es poden fer, o no. 

El cònsol explica que per arribar a aquest punt han tingut moltes reunions amb 
la Federació, per explicar clarament la nostra cronologia i tot el que volíem fer en 
aquest estadi. Hem de ser conscients que allà tenim l'únic estadi d'atletisme del 
país. Per tant, no és un estadi solament per a la gent de la parròquia, sinó per a 
tothom, un espai per a la pràctica de l'esport i per crear comunitat. 

També vam intentar parlar amb el COA i amb el Ministeri d'Esports, per traslladar 
que la reforma de l'Estadi comunal no solament és un tema del Comú d'Andorra 
Vella o un tema de parròquia, és un tema d’interès nacional i que, a més, tenim 
els Jocs dels petits Estats al maig.  

Vam voler que en aquesta fase la gent s'involucrés, que les diferents 
administracions s'involucressin perquè creiem, i torno a dir, que és d’interès 
nacional. En aquest sentit, hem mantingut moltes reunions, sempre buscant una 
coherència i insistint perquè, tant sí com no, es fes entre 2024 i 2025 una 
remodelació amb coherència. 
Amb la ministra vam mantenir moltes reunions, demanant que el Ministeri 
d'Esports fes una inversió i, per sort, la setmana passada, el 29 de novembre, 
vam rebre una carta de la senyora ministra, que lliuro a la minoria.  

En aquesta carta la ministra diu (cita textualment): “en resposta a la demanda de 
cofinançament que vam fer al Govern per les obres de millora de l'Estadi comunal 
Joan Samarra Vila i amb vistes de la celebració dels Jocs dels petits Estats 
d'Europa, entre el 26 i el 31 de maig del 2025, em plau informar-vos que hem 
inclòs una partida 135.000 € al projecte de Llei del pressupost per a l'exercici 
vinent, tenint en compte que la Federació Andorrana desitja dur a terme els seus 
entrenaments en aquesta instal·lació.  
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Des del Ministeri de Cultura, Joventut i Esport confiem que aquesta aportació 
ajudi el Comú d'Andorra la Vella a fer les reformes necessàries, tot respectant la 
legislació vigent en matèria de delimitació de competències entre institucions.  
En aquest sentit, l'aportació del Govern haurà de destinar-se necessàriament a 
millores vinculades a l'activitat de la Federació Andorrana d’Atletisme, a l'estadi, 
com ara renovació del tartan on entren els atletes”.  

El cònsol major afirma que és un èxit que s’ha aconseguit amb aquestes 
reunions, amb la visió que entre les diferents administracions ens ajudem. En 
aquests moments s’estan mantenint reunions amb el COA per definir tots els 
equipaments que el Comú cedirà per la celebració dels Jocs dels Petits Estats. 
Considero que aquest és el tarannà i, remarca la intenció de dur a terme la 
reforma de l’Estadi comunal, sí o sí.  

El cònsol major cedeix la paraula al Sr. Jordi Cabanes, conseller de Serveis 
Públics, i de Medi Ambient i Patrimoni Natural. 

El senyor Cabanes informa, tal com ha exposat el senyor cònsol, que el projecte 
té com a objectiu la millora de les instal·lacions que utilitzen les diferents 
federacions i clubs de la parròquia, perquè puguin gaudir d'unes instal·lacions en 
bones condicions.  

Amb aquesta finalitat es duran a terme uns treballs importants, tant a l'interior 
com a l'exterior de l'estadi. A l'interior, es repassarà tota la zona de la graderia, 
millorant els paviments i formigons i es canviaran els seients per uns d’abatibles. 
Es canviarà el sistema d'il·luminació per LED, millorant, així, la sostenibilitat.  
També es faran ajustos a les baranes i passadissos per millorar els accessos i 
la mobilitat.  
Pel que fa a l'exterior, la reforma inclou una millora de la façana amb uns nous 
panells d'alumini que donaran una imatge més moderna, és un sistema més 
resistent que les fustes actuals. També es milloraran les grades descobertes, 
millorant el formigó i els paviments, i la zona de l'entrada.  

D’altra banda, s’arreglaran els paviments, es renovarà el sòl de l’accés principal 
i es col·locarà un rètol exterior per donar importància a aquesta instal·lació i 
visibilitat a l'estadi. El conjunt de millores permetrà posar al dia les instal·lacions, 
adaptar-les a les necessitats actuals dels usuaris, assegurant la seguretat, el 
confort i la sostenibilitat, consolidant l'Estadi comunal Joan Samarra Vila es 
consolidarà com un espai referent per a la pràctica de l'esport i els 
esdeveniments comunitaris.  

El cònsol major cedeix la paraula al Sr. David Astrié. 

El Sr. Astrié manifesta que és una bona notícia que avui s’adjudiquin, finalment, 
aquests treballs de reforma. Celebra que mitjançant aquestes múltiples reunions, 
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que el senyor cònsol ha mantingut amb els diferents estaments, i sobretot amb 
el Ministeri d'Esports, on ha aconseguit aquests 135.000 €. Vol felicitar-lo per la 
negociació. 
També vol recordar que hi havia un compromís per part del Comitè Olímpic 
d'Andorra, de quan estaven al Comú, d’aportar una quantitat de diners. L’import 
no estava decidit, però recorda que era al voltant dels 7.000 €, en qualsevol cas, 
posa de manifest que ja hi havia aquesta voluntat del COA de participar d'alguna 
manera.  

Amb la carta de la ministra podem afirmar que Govern participarà en tot, 
assumint una part del cost de la reforma de l'Estadi comunal.  

El Sr. Astrié remarca que estan a favor que l'Estadi comunal, com ha dit el cònsol 
major, tot i ser un Estadi comunal l’utilitzi tot el país, no solament els clubs, sinó 
també a les escoles. Perquè moltes escoles van allà a fer esport i, per tant, és 
una instal·lació s’ha de mantenir en condicions.  

Afegeix que li sembla que en altres comissions, o en altres sessions del Consell 
de Comú s’havia parlat que Govern havia condicionat aquesta aportació a que hi 
hagués una voluntat per part del Comú d’Andorra la Vella de cedir l'espai de 
davant del Govern per fer el museu nacional. Demana si aquesta negociació ha 
tingut lloc, o no té res a veure. 

El cònsol major explica que els 100.000 € del COA, creu que va sortir a la 
premsa, eren per la pista d'escalfament que es volia fer a la part exterior del 
d'Estadi comunal, i es van mantenir varies reunions monotemàtiques, ens vam 
fer experts perquè ens havíem de gastar 100.000 € en una pista que duraria 
quatre dies. Inclús recorda que vam fer un render que es va presentar per fer 
una coberta perquè l'escola d'atletisme el pogués utilitzar tot l'any.  

Això a Govern no els va agradar, però nosaltres vam ser constants i amb aquesta 
coherència, al final, el Govern també va intervenir perquè no veien aquesta 
coberta i hem aconseguit en les darreres converses que vaig tenir amb el 
president de la Federació, que ara hem trobat una pista que ja no és un tartan, 
és una moqueta sintètica que és molt més econòmica. Per tant, espero que els 
100.000 € que no es destinaran a la pista exterior puguin destinar-se a l’interior 
de l'Estadi comunal. Per això, en les reunions que s’estan fent amb els tècnics 
del Comú intentem saber quines necessitats tenim dintre de l'Estadi comunal.  

El cònsol major cedeix la paraula al Sr. David Astrié. 

El Sr. Astrié manifesta que si això vol dir que el COA seguiria amb la voluntat de 
participar en aquestes actuacions de l'Estadi comunal, però ja no directament 
amb el Comú, sinó a través de la Federació d’Atletisme, és així?. 
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El cònsol major respon que és així, el COA no pot participar directament amb el 
Comú, ho ha de fer a través de les federacions, en aquest cas la que tenim ara 
és la Federació d'Atletisme. Com al Serradells, que tindrem la Federació de 
Natació o la de Tir, el COA ha de vincular aquesta partida mitjançant les 
federacions. En qualsevol cas, serien 100.000 € addicionals als 135.000 € del 
Govern. 

Ara continua aquesta negociació per aconseguir aquests 100.000 €, que a vostès 
els van prometre, que sempre es van posar sobre la taula. Doncs ara, els hem 
de tornar a proposar en aquestes millores que teníem.  

Referent a la següent pregunta, us informo que a l’agost vam mantenir una reunió 
amb el cap de Govern, 8 mesos després de la nostra elecció. Vaig manifestar 
que ens hauria agradat poder tenir aquesta reunió abans per veure quins 
projectes i quines necessitats hi havia a la parròquia, i com poder treballar 
conjuntament, Govern i nosaltres. Va sortir la millora de l’Estadi comunal, de 
l’edifici del Cedre, el museu nacional, però, no es va acordar res. Al final vam dir 
que la nostra intenció és fer una reforma integral a l'Estadi comunal, però no la 
garantíem pels Jocs, a llavors vam demanar que ens ajudessin per poder arribar 
als Jocs dels petits Estats i jo crec que es va quedar d'aquesta manera. A més, 
per mi són productes diferents.  

El cònsol major cedeix la paraula al Sr. David Astrié. 

El senyor Astrié diu que li sembla que en un Consell de Comú ho van explicar 
d'aquesta forma, que la negociació anava en paral·lel amb les dues coses, i per 
això faig la pregunta. 

El cònsol major respon que no va ser en to supeditat, no es va arribar a això.  
Al final van posar en una balança totes les necessitats que teníem a la parròquia 
i van prioritzar, i per Govern una de les prioritats era l'Estadi comunal pels Jocs. 
Recorda, agafant l'hemeroteca del 30 d'agost del 2020, quan el Sr. Astrié i el 
senyor Canturri van fer un Consell de Comú per aprovar l’adjudicació d'un 
avantprojecte i projecte a l'Estadi comunal, que el Comú va pagar 420.000 € a 
l'adjudicatari.  
Demana si se'n recorden del projecte de l'Estadi comunal de 10 milions d'euros, 
voldria saber dels 420.000 € d'aquell projecte que es va fer, perquè han mirat el 
pressupost del 2020 i no hi havia aquesta partida, al 2022. tampoc va haver-hi 
una partida per reformes a l'Estadi comunal, el cònsol demana on va quedar 
aquest projecte perquè ni els tècnics del Comú ni ningú han dit res. Llavors, dintre 
d'aquesta coherència voldria saber d’aquests 420.000 € (que són molts diners). 

El cònsol major cedeix la paraula al Ar. Astrié 
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El Sr. Astrié expressa que li sorprèn que cap tècnic del Comú no l'hagi informat 
perquè al final són projectes i els projectes es tracten a un nivell tècnic, per tant, 
estan pilotats pels tècnics del mateix Comú. Li sobta molt l'afirmació del cònsol. 

Afegeix que en l'Estadi comunal es podia fer una reforma contundent, perquè 
feia molts anys que no s'havia fet res, no 4, ni 6, ni 8, parla de 30, 35 o 40 anys 
d'acord?, per tant, com que l'Estadi comunal necessitava una reforma integral, i 
no una operació de cosmètica, van llençar aquell projecte per veure quines 
capacitats o quines possibilitats tindríem per fer una reforma integral, que pogués 
acollir diferents usos. A banda d'un estadi per fer futbol o per fer atletisme, 
recordi, que vostè estava segut en aquella cadira, senyor González, que hi havia 
una part important de la despesa atribuïble a un pàrquing. Se'n recorda senyor 
González?, perquè aquell pàrquing hauria estat molt bé també tenir-lo. Tots 
sabem que hi ha una necessitat manifesta que és la mancança aparcaments a 
la parròquia.  

Per tant, un cost important d'aquest projecte era per un pàrquing, l'altra part 
important del projecte, era per continuant amb la política de pacificació de la 
ciutat. I amb això vol dir que seguint la nostra política de zones caminables, 
zones amigables, el que fèiem és que el camp de l'Estadi comunal entrés dins la 
trama urbana de la parròquia d'Andorra la Vella, cobrint l'avinguda de Salou i, 
per tant, traient, la barrera de perill del tràfic perquè allà circula molta joventut, 
molta canalla.  

Aquest estadi dins la trama urbana, era un altre argument per integrar-la, perquè 
era un projecte que anava més enllà d'unes instal·lacions esportives. En aquell 
projecte teníem aparcament, una integració urbanística i també la possibilitat que 
l’estadi pogués suplir la manca d’instal·lacions per celebrar determinats 
esdeveniments, no cal que li expliqui quins esdeveniments perquè vostè sap 
perfectament a què em refereixo, representaven un projecte que, si em permet 
l'expressió, permetia matar 3 ocells d'un tret, atès que cobrien 3 propòsits, o 3 
objectius diferents. Malauradament, el moment no era propens a fer licitacions. 
No com ara, on la conjuntura sembla ser molt més favorable per les licitacions 
d'obra pública.  
En aquell moment, vam fer una estimació i l'oferta més adient multiplicava per 
dos i mig l'estimació base, per tant, es va prendre la decisió de no tirar endavant 
el projecte, per un tema estrictament pressupostari.  

El cònsol major afirma que recorda aquell Consell de Comú, recorda que li va dir 
que era necessari un projecte tan gran. Inclús la senyora Marsol va dir que 
econòmicament no li preocupava perquè hi havia liquiditat i que no hi havia 
problema per demanar el préstec que fes falta.  
Finalment no es va tirar endavant, però des del 2020 fins al 2024 l'antiga 
corporació va invertir 60.000 € en l'Estadi comunal. És preocupant quan tots els 
que estem aquí pensem que és un equipament molt important, per a la parròquia 
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i a nivell nacional, i quan demanes als tècnics quina ha estat la inversió, sobta. 
Per sort, amb aquesta obra no fem un canvi radical de l'Estadi comunal, fem una 
reforma coherent amb les necessitats que tenen les federacions, els clubs i els 
equips que l’utilitzen. Per tant, considero que és una molt bona adjudicació. Una 
molt bona proposta si vol afegir una cosa més. 

Al cònsol major cedeix la paraula al Sr. David Astrié. 

El Sr. Astrié manifesta que no van destinar només 60.000 €, i demana al cònsol 
de revisar les xifres. Explica que van fer dos retopings, les reformes que s'han 
fet dins dels vestidors, per l’aigua calenta, les reformes que s'han fet a la nevera 
(el pavelló on es juga a hoquei). Així, s’han fet bastantes actuacions que pugen 
més dels 60.000 €, per tant, donem les dades amb una mica de rigor. 

El cònsol major respon que estava parlant de la zona de l'Estadi comunal, es van 
invertir més de 60.000 euros, però en coses necessàries i urgents. La resta de 
l'Estadi comunal, malauradament, té unes grades que cauen a trossos, baranes 
trencades, uns accessos que fan pena. Per tant, s’han invertit, però considero 
que havien altres prioritats a l’Estadi comunal. 

No havent-hi cap altra demanda, es procedeix a la votació de la proposta 
presentada que s'aprova per unanimitat. 

Quart.- Aprovació, si escau, d'un crèdit extraordinari al Departament de 
Cultura per l'adquisició d'una taula de llums per al teatre comunal.  

El cònsol major cedeix la paraula al Sr. Joaquim Miró. 

El Sr. Miró manifesta que aquesta proposta no serà tan important, a nivell de 
cost. Es proposa l'aprovació d'un crèdit extraordinari a la partida Teatre comunal/ 
Arts escèniques/ Aparells tècnics, per un import de 9.700 €, per adquirir una taula 
de llums per al teatre comunal. Aquest crèdit extraordinari es finança amb la 
baixa pel mateix import de la partida Cultura/ Promoció cultural/ Contractació de 
concerts, igual que la passada proposta que us hem fet, aquesta proposta de 
crèdit extraordinari ha estat informat pels serveis financers i autoritzada pel servei 
d'Intervenció.  

No havent-hi cap demanda d’aclariment, es procedeix a la votació de la proposta 
presentada que s'aprova per unanimitat. 
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Cinquè.- Aprovació, si escau, de la modificació del Reglament de sistemes 
de compensació, substituint el concepte de guàrdia divendres Andneu, 
recollit a l'annex 3 del Reglament de sistemes de compensació, pel 
concepte de Guàrdia laboral Andneu.  

El cònsol major cedeix la paraula al Sr. Jordi Cabanes. 

El Sr. Cabanes explica que atès que el Reglament de sistemes de compensació 
contempla dos tipus de guàrdia relacionades amb el pla Andneu, una prevista 
únicament pels divendres i l'altre els caps de setmana i festius, en la junta de 
Govern del passat 19 de novembre es va aprovar el nou protocol per a la retirada 
de neu i gel de la parròquia, dins el marc del pla Andneu del Comú d'Andorra la 
Vella, per poder ampliar l'activació del pla Andneu a tots els dies laborables, si 
és necessari.  

Per aquest motiu, es substitueix el concepte de guàrdia divendres Andneu recollit 
a l'annex 3 del Reglament de sistemes de compensació pel concepte de guàrdia 
laboral Andneu, que permet activar el pla qualsevol dia de la setmana. Es manté 
la mateixa compensació pel dia de guàrdia laborable, a raó de 31,77 €, i serà 
d'aplicació a tots aquells serveis implicats en el pla Andneu que siguin 
efectivament activats i que no disposin de cap altra compensació pel mateix 
concep.  

El Sr. Cabanes explica les novetats d'aquest nou pla Andneu que, com ja ha fet 
una mica d'èmfasi, també tractarà el gel i que cobreix tota la parròquia, prioritzant 
diferents zones com carreteres principals accessos a serveis d'emergència, com 
l'hospital o els centres d'atenció primària o l'accés a bombers, a la zona 2; les 
vies secundàries; accés a les escoles, aparcaments i captacions d’aigua, a la 
zona 3; zones comercials i vies per a vianants de gran trànsit, estacions de 
transport públic, obertura dels camins a les places públiques i a la zona 4; carrers 
residencials, zones recreatives, recs i resta de les places públiques, on tots els 
departaments i treballadors del Comú estan implicats en diferents tasques i 
neteja de diferents espais.  

Els responsables d'activació són els senyors cònsols i ell mateix, d’altra banda, 
els caps d'àrea d'Higiene i Medi Ambient es coordinaran amb la resta de caps 
d'àrea per optimitzar els diferents equips.  

El Sr. Cabanes aprofita, ja que sembla que per fi arribarà la neu, per recordar 
que, segons l'Ordinació 27 de setembre del 2018, és responsabilitat de tots els 
ciutadans i ciutadanes col·laborar amb la treta de neu de la parròquia, cadascun 
netejant la part corresponent de la voravia de la seva façana, o del seu comerç. 
El Comú facilitarà dos punts de recollida de sal, a la l'aparcament del Prat de la 
Creu i als magatzems del Cedre per si volen anar a buscar sal o diferents 
productes per al desglaç. Gràcies, senyor cònsol. 
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El cònsol major aferma, com ha dit el conseller, la necessitat de l’ajuda de la 
ciutadania. Els treballadors ja s'estan preparant i vol agrair la feina que s’haurà 
de fer.  

No havent-hi cap demanda d’aclariment, es procedeix a la votació de la proposta 
presentada que s'aprova per unanimitat. 

Sisè.- Aprovació, si escau, de la proposta d'adjudicació del concurs 
nacional per la contractació d'un pla d'assegurances col·lectiu per a la 
cobertura de salut destinada al personal del Comú d'Andorra Vella.  

El cònsol major cedeix la paraula a la Sra. Eva Tadeo. 

La Sra. Tadeo explica que, amb la voluntat de donar continuïtat a la prestació de 
millores adreçades al personal, la Junta de Govern del 3 de setembre va acordar 
publicar un concurs nacional per adjudicar la contractació d'un pla 
d'assegurances col·lectiu per la cobertura de salut destinada al personal 
funcionari que es vulgui adherir voluntàriament a la pòlissa d'assegurança 
col·lectiva, amb les garanties principals d'aquest pla d'assegurances, que són el 
complement de reemborsament de la CASS derivat dels actes mèdics efectuats 
pels assegurats, una indemnització en cas de malaltia greu, una assegurança de 
vida i la possibilitat d'una pòlissa decisió familiar a càrrec de la persona 
treballadora.  

No havent-hi cap demanda d’aclariment, es procedeix a la votació de la proposta 
presentada que s'aprova per unanimitat. 

Tal com hem parlat al principi de la sessió, tractarem els punts 7 i 8 que votarem 
conjuntament.  

Setè i vuitè.- Aprovació, si escau, d'una Ordinació de despesa pluriennal 
per a la remodelació de la plaça del Poble i de la plaça Vinyes i aprovació, 
si escau, de la proposta d'adjudicació del concurs nacional per les obres 
de reforma de les places del Poble i Vinyes: una plaça amb ànima. 

El cònsol major cedeix la paraula al Sr. Joaquim Miró. 

El Sr. Miró informa que es proposa l'aprovació d'una Ordinació de despesa 
pluriennal per a exercici 2025 per un import d'1.088.834,93 €, a la partida 
Urbanisme/Vies públiques, corresponent a l'adjudicació de les obres de reforma 
a la plaça del Poble i de la plaça Vinyes.  
Aquesta despesa es finançarà mitjançant la incorporació del crèdit pressupostari 
pluriennal corresponent en el pressupost de l'exercici 2020.  
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El total de l'adjudicació quedarà en 2.588.834,93 €, amb IGI inclòs. 
Recorda que a l'exercici 2024, teníem 500.000 € i a l'exercici 2025 hi ha un milió 
d'euros, que s'ha aprovat amb el pressupost del 2024 a l'exercici 2025 aquest 
d'1.088.834,93 €, que es demana d'aprovar avui.  

El cònsol major vol explicar el projecte de remodelació de la plaça del Poble. 
Aquest és un projecte que va sorgir amb l'antiga corporació, amb el concurs 
d'idees amb el projecte nova cota.  
Quan vam arribar nosaltres vam mantenir una reunió amb l’equip d'arquitectes 
on vam fer palès que la nova corporació no ens sentíem còmodes amb l’antic 
projecte, perquè veiem que no es tenia en compte els ciutadans. 

Vam transmetre aquest missatge a l’equip d'arquitectes i, després d’una reunió 
amb els departaments del Comú implicats; Medi Ambient i Higiene, Cultura, 
Social, Aparcaments, vam demanar que ens expliquessin, des de la seva visió 
tècnica, i amb els coneixements dels seus departaments, com veien aquesta 
plaça del Poble. Van ser reunions molt profitoses, on vam treballar 
transversalment amb els diferents departaments.  

No veiem el projecte de l'antiga corporació, per això, vam voler un nou projecte, 
una plaça del Poble amb vida, com les persones, que tenim vida, i ànima. 
Llavors, vam començar a treballar conjuntament amb el Departament 
d'Urbanisme, liderat per la coordinadora, i els arquitectes.  

Al projecte de la nova cota teníem la fase 1, que era tota la impermeabilització 
de la primera fase i la fase 2 que era crear aquesta nova cota, la nova alçada. 

Nosaltres vam donar prioritat a la fase 1, que és impermeabilitzar el 7.000 metres 
quadrats de la plaça perquè sabem que tenim problemes de d'aigua al Centre de 
Congressos, a Govern i a diferents parts de la plaça. Vam crear aquest concepte 
de projecte que ens defineix i amb el que ens sentim molt còmodes d'explicar. 
Aquesta plaça té ànima, una ànima calmada, on hi haurà natura, arbres, herba, 
i gespa perquè la gent pugui gaudir de l’espai, ho hem treballat amb el 
Departament de Medi Ambient, que han sigut els que ens han explicat com 
s’havia de fer. 

També tindrà una ànima festiva, preparada per acollir esdeveniments culturals, 
tradicions, celebracions, i des del Departament de Cultura i Patrimoni han 
treballat i s'han involucrat en aquest projecte.  

Una ànima sostenible, hem mirat com podem estalviar, des de posar plaques 
solars, amb l’aigua i la il·luminació LED.  
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Aquesta vessant d’ànima més sostenible, una ànima atractiva i presumida amb 
un disseny que pugui ajudar a descobrir una placa que sigui realment un punt de 
trobada, i quan els turistes vinguin se sentin reconeixents d'aquest entorn.  
Sortim també d’una ànima activa, amb una zona per infants i per joves, amb 
diferents espais, amb una zona de jocs pensada pels infants i una zona de jocs 
pensada pels joves. 

Pensant en l’ànima atractiva i presumida, on els esdeveniments que estem fent 
actualment, el Poblet de Nadal, la Fira de de Sant Jordi i un seguit d'actes que 
es podran fer, aquí, el Departament de Promoció Turística i Comercial han 
participat en aquest projecte.  

Per tant, estem molt contents i orgullosos de poder tirar endavant aquest 
projecte.  

Recordar que per la Festa Major van penjar uns vinils al Centre de Congressos, 
aprofitant que era un dia molt important, i per xarxes socials vam demanar a la 
ciutadania que participessin que en la definició d’aquestes 5 ànimes. Per saber 
que volien, que pensaven i que faltaven, així ho hem recollit i ho hem plasmat en 
el projecte que ara estem treballant. No és un projecte tancat, vam recollir 300 
participacions de ciutadans que van fer propostes com jocs, més arbres, més 
zones d'ombres, que els bancs que tinguessin una protecció, ara ens toca tirar-
lo endavant.  

Hem volgut un projecte que faci poble, un projecte de tothom on els 365 dies de 
l'any, es pugui gaudir i viure. Volem donar-ho tot, i veure, si és possible, que en 
la pròxima Festa Major puguem ballar el contrapàs a la nova Plaça.  

El cònsol major cedeix la paraula al Sr. David Astrié. 

El Sr, Astrié manifesta que el que adjudicarem avui és un punt important de 
l'evolució de la parròquia Andorra la Vella.  
Precisament, els treballs de remodelació de la plaça del Poble són un projecte 
que nosaltres, com vostè ha dit, vam presentar com a projecte estrella a la nostra 
campanya electoral i, per tant, pensem que és una fita que s'havia d'assolir com 
més aviat millor. Per això, ja li avanço, que votarem a favor.  

No obstant això, voldria aprofitar els moments que se’m atorguen per fer una 
petita intervenció i posar de manifest algunes reflexions que considero 
necessàries.  
Primer de tot, voldria recordar al senyor cònsol que el projecte que es presenta 
avui no és fruit d'un inici de zero, sinó que és una feina que es va fer durant el 
mandat passat. Quan dic que s'ha fet el mandat passat, ho puc dir amb pèls i 
senyals perquè el vaig portar jo personalment.  
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Es va treballar molt intensament en tots els punts que ha mencionat el cònsol; la 
il·luminació, la sostenibilitat, la vegetació, la comunitat, la cultura, l'espai on 
juguen infants. Jo mateix em vaig encarregar que totes aquestes premisses 
arribessin a tots els departaments, per tant, el que vostè diu que s'arribi doncs 
no és més que una segona part del que ja s'havia fet prèviament. I això ho puc 
assegurar, però també hem treballat intensament per recollir totes aquestes 
dades, escoltar les associacions culturals, entitats socials de la parròquia com 
els geganters, també vam estar parlant amb l’esbart, els castellers, els 
organitzadors de la Fira de Sant Jordi, els assistents a la fira de Sant Jordi i molts 
altres més.  
Així vam establir unes bases que garantissin que aquesta remodelació 
respongués a les necessitats reals de la ciutadania, perquè la plaça del poble 
durant els anys 80 i 90 va ser un epicentre social, un espai d'interacció de vida 
comunitària i d'esdeveniments que cohesionaven la nostra societat, però, amb el 
temps, aquest valor s'ha anat perdent. 

La plaça s'ha tornat més fosca, més grisa i un lloc de pas merament. Per això, 
pensem que aquest projecte era absolutament necessari, com més aviat millor. 
En segon lloc, lamentem profundament aquest retard perquè li torno a dir, 
aquesta feina de recollida de dades de consulta amb els departaments de Medi 
Ambient, d'Enllumenat, de Cultura, ja s'havia fet i vostès el que han fet de més 
són els codis QR per recollir els neguits d'un altre sector de la població, però 
nosaltres ja havíem fet la feina prèvia, per tant, entenem que s'ha volgut donar 
un enfocament participatiu per enriquir el projecte, però aquest exercici ja el vam 
fer abans d'acabar el nostre mandat.  

Aquesta dilació ha tingut un cost no només econòmic, sinó també social, perquè 
hem perdut un any, un any preciós en el qual la ciutadania podia haver començat 
a gaudir d'una plaça renovada. Tot i això, vull valorar el compromís del nostre 
grup en donar suport al projecte. Aquest al cap i a la fi és un projecte de tots, que 
nosaltres vam concebre i que vostès acabaran.  

Voldria aprofitar aquesta intervenció per recordar que el bon funcionament de les 
institucions també es basa en la continuïtat dels projectes que tenen un impacte 
positiu per a la ciutadania. Independentment del color polític, qui els hagi 
impulsat, i aquesta és una mostra de maduresa i de responsabilitat que des del 
nostre grup defensem i seguirem defensant. Per acabar, reitero el nostre vot 
favorable a aquesta adjudicació, amb el compromís ferm de seguir vigilant i 
treballant perquè aquest projecte es dugui a terme en els estàndards de qualitat 
i els terminis que la ciutadania mereix la plaça de pobles de tots i el seu èxit l'hem 
de compartir entre tots. 

El cònsol major expressa que no entrarà al detall de si es van reunir molt o poc, 
no cal. I agraeix el vot positiu de la minoria. A banda de la vigilància i la 
participació, que des del primer moment afirma que tindran, manifesta que 
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participar en aquest projecte és de vital importància per a la creació de comunitat 
en la nostra parròquia, i, per últim, expressa que el primer trimestre del 2025 
farem una reunió de poble per presentar més detalladament aquest projecte amb 
la cronologia i amb les afectacions que haurem de presentar a la ciutadania 
perquè pugui veure-ho. 

El cònsol major cedeix la paraula al Sr. David Astrié. 

El Sr. Astrié demana que ha vist en que el títol és una plaça amb ànima, això vol 
dir que s'ha canviat el títol del projecte, que era una nova cota?. 

El cònsol major respon que és correcte, ho vam demanar al despatx d’arquitectes 
i van acceptar perquè realment aquesta nova cota, ara per ara, no està prevista. 
Tot i que dintre del projecte hi ha aquesta fase 2, que si alguna altra corporació 
vol tirar endavant, prepararà uns fonaments que puguin suportar aquesta nova 
cota.  

El cònsol major cedeix novament la paraula al Sr. Astrié. 

El Sr. Astrié explica que entenen l’explicació, és a dir, que el títol del projecte ha 
canviat, d'una nova cota a una plaça amb ànima, encara que en una fase 2 es 
tiri endavant, o es pugui tirar endavant, la nova cota que formaria part de la plaça. 
Però, el que vol saber és si aquest canvi té cabuda jurídica. En el sentit que s'ha 
fet un concurs públic on s'han presentat uns unes idees amb un títol i un cop s'ha 
fet aquesta adjudicació s’ha canviat el nom. Demana si els serveis jurídics han 
validat que es pugui canviar, així com així el títol. Només és una pregunta 
merament informativa. 

El cònsol major passa la paraula al secretari general. 

El secretari general respon que el títol no té cap transcendència jurídica. Si 
s'hagués canviat el que és l'essència de la proposta guanyadora llavors sí que 
podria haver-hi alguna conseqüència jurídica.  

El cònsol major cedeix la paraula al Sr. Astrié. 

El Sr. Astrié expressa que entén que això se sustenta en el fet que el projecte 
original, malgrat que hi hagi la segona cota, no varia. 

El cònsol major respon que és així. Hi havia una fase 1 que era la intermediació 
i l'adequació de tot el que és la plaça, nosaltres l'hem millorat. No hem afegit 
altres actius, les diferents zones que en el projecte inicial no s’acotaven, la zona 
on tenim la ferradura era una zona que hi havia arbres al costat, però la resta era 
diàfan, i nosaltres aquí és on activem les diferents ànimes.  
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Deixem els fonaments, per si algú vol tirar endavant aquesta fase 2. I, a nivell de 
tempos podem donar-nos per satisfets, ha estat un projecte al que s'han 
presentat quatre empreses i que, de l'estimatiu que tenia la corporació anterior 
de 4.750.000 €, adjudiquem per 2.588.000 €.  
No puc comparar els dos projectes, ho dic des del primer dia, però crec que la 
fase 1 li dona molta força i surt un projecte molt interessant i, econòmicament, el 
Comú pot suportar amb molta tranquil·litat.  

No havent-hi cap demanda d’aclariment, es procedeix a la votació de la proposta 
presentada que s'aprova per unanimitat. 

Novè.- Informació relativa als acords adoptats a les darreres juntes de 
Governs.  

El cònsol major informa que, segons el Reglament de les actes del Comú 
d'Andorra la Vella del 26 de març del 1996 i els articles 13.4 i 13.5 de l'Ordinació 
d'organització i funcionament dels Comuns, totes les actes han estat aprovades 
per la Junta de Govern i trameses als consellers de Comú amb la deguda 
antelació per a la seva informació. Les actes de les Juntes de Govern 
corresponen a les sessions celebrades els dies 22 i 28 d’octubre i del 5, 12 i 19 
de novembre del 2024. Ara, cedeix la paraula al Sr. Miquel Canturri. 

El Sr. Canturri demana informació de l’acord pres per la Junta de Govern del 19 
de novembre del 2024, pàgina 3, relativa a una autorització que es va fer a finals 
del 2023. Un grup de veïns han presentat una queixa perquè s'havia autoritzat 
una fàbrica en un lloc on no està permès cap mena d'indústria.  
Vol saber com s’ha tractat aquesta autorització.  

El cònsol major explica que ha mantingut diverses reunions per aquest tema, 
amb la comunitat de veïns, amb l'impulsor del projecte, amb els arquitectes, a 
més, contacte telefònica amb el ministre de Medi Ambient i amb la ministra de 
Sanitat. El projecte s'ha concebut com un restaurant en el qual una de les 
matèries primeres i producte final que s’utilitzarà serà la cervesa, és a dir, 
elaboraran la cervesa en el restaurant. Es tracta d’un restaurant i no d’una 
indústria.  
Hem intentat veure quins eren els problemes per buscar les solucions i hem vist 
que es tracta d’un restaurant, no d'una indústria. Per tant, la quantitat de litres 
que produiran està molt per sota del que és una indústria d'elaboració de serveis 
artesanal. Així, des del Comú hem fet bé les coses i hem intentat solucionar la 
controvèrsia que hi havia.  

El cònsol major dona la paraula al Sr. Miquel Canturri. 
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El Sr. Canturri comenta que no ha trobat dintre de les actes informació relativa 
als ascensors de l'aparcament Vinyes, perquè sembla que un dels ascensors fa 
dos mesos que està parat. El Comú té un acord amb la propietat, es fa càrrec 
del manteniment d'aquests ascensors. Demana si tenen previst arreglar els 
ascensors. Sé que s'ha de canviar el cablejat dels ascensors i si ho tenen sobre 
la taula, o tenen algun compromís. 

El cònsol major respon que creu que aquest tema s’ha de tractar en la Comissió 
d’aparcaments, o per WhatsApp, i no en Junta. 
En tot cas, parlarem amb la propietat, i mirarem que ha passat. 

El cònsol major dona la paraula al Sr. Miquel Canturri. 

El Sr. Canturri comenta que no ha trobat dintre de les actes si hi ha hagut un 
concurs per l'explotació de les casetes de restauració que s'han ubicat a 
l'avinguda Meritxell perquè no ha trobat com s'han adjudicat.  

El cònsol major respon que no hi ha hagut concurs. Va venir un proveïdor que 
ens ajuda a fer el mercat artesanal de la fira, i ens va oferir aquesta proposta que 
dintre del projecte de Poblet de Nadal quedava bé. 
Vam parlar amb els comerciants i no vam veure cap inconvenient. Al contrari, ha 
ajudat perquè algun establiment del costat han vist que d'aquesta forma la gent 
entra per Riberaygua i Travesseres. En tot cas, li donarem més informació en la 
comissió de Turisme i Comerç. 

Desè.- Informació relativa a la liquidació del pressupost corresponent al 
tercer trimestre del 2024. 

En compliment de l'article 108 de la llei 36 barra 2021, dels 16 de desembre de 
les finances comunals, passo la paraula al senyor Joaquim Miró, conseller 
financers. 

El Sr. Joaquim Miró explica que segons l'article 108 de la Llei 36/2021 de les 
finances comunals, s’informa al Consell de Comú sobre la liquidació 
corresponent al tercer trimestre del 2024.  

Volia recordar, únicament, que això són resultats reals, a l'igual que les altres 
liquidacions comparades amb la previsió pressupostària que ens van donar 
durant aquest exercici. És a dir, aquí ja estem en el tercer trimestre liquidat i és 
el que el Comú ha ingressat i ha tingut com a despeses durant aquests nou 
mesos. El resultat pressupostari d'aquest tercer trimestre ha estat positiu de nou 
milions d'euros, amb uns ingressos aproximadament d'uns 44,6 milions d'euros i 
unes despeses de 35,7. Amb aquest resultat positiu acumulat, com els hi deia de 
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nou milions d'euros a final de setembre és aproximadament uns 700.000 € 
superior al que enteníem el resultat a 30 de juny. 

Comencem pels ingressos. En aquest tercer trimestre s’han liquidat 44,6 milions 
d'euros, el que representa 77% dels ingressos previstos per al 2024, estem a un 
77% més o menys quan parlem del tercer trimestre, anem a un 75% de el que 
havíem pressupostat.  

Per capítols, amb impostos directes s'han liquidat 17,7 milions d'euros, és a dir, 
un 96% del pressupost, creiem que d'aquí a final d'any sobrepassarem el 100%. 
A l'octubre s'han facturat uns 4,6 milions d'euros de l'impost de comerç. Quant 
als impostos indirectes liquidats, 800.000 €, un 62,1% del pressupostat, això, és 
la liquidació del tercer trimestre de l'impost per transmissions patrimonials, l’ITP. 

Els hi recordo que aquest impost és liquida des de Govern i correspon a la part 
de les transaccions immobiliàries efectuades en la nostra parròquia.  
Cal remarcar, com vam dir a finals del mes de juny que gairebé s'han doblat 
aquests impostos guiats per Govern, però la tendència durant el 2024 ha baixat. 
Esperem que l’últim trimestre es recuperi. 

Tercer punt, les taxes i els ingressos liquidats són de 16 milions d'euros, un 
76,5% del pressupostat. És a dir, que aquí sí que estem més o menys a la par. 
Per avançar, cap concepte s'ha liquidat més del pressupostat en aquest apartat, 
com els hi dic, s'han posat tots els preus públics com al punt 4 i 7. Hem rebut 
transferències de 10,5 milions d'euros, el que equival aproximadament al 76% 
del Govern, segons la Llei de transferències, és a dir, que és una quantitat de les 
més importants que rep el Comú.  

En el punt número 5, els ingressos patrimonials, és a dir, les concessions als 
lloguers, hem liquidat 359.000 €, el que equival a 105% del pressupostat. No sé 
si ha arribat aquí abans de parlar de despeses.  

Pel que fa les despeses, s’han liquidat 35,7 milions d'euros, és a dir, el 61,5%. 
Recordem també que el pressupost inicial es va incrementar de 4,1 milions 
d'euros per crèdits reconduïts de l'any passat.  
Aquest cicle els hi puc anunciar que quasi va estar liquidada tota la partida que 
ens venia de reconduïts de l'any passat de 4,1 milions d'euros. Però també direm 
que ens puguin demanar vostès que d'aquest 61% aquest 35,7 milions d'euros 
sí que tenim compromeses despeses fins a un import de 48 milions, el que 
representaria si s'hagués pagat, és a dir, només és compromès un 83% del que 
havíem pressupostat. 

Els hi diré només els grans capítols.  
Despeses de personal, s'han liquidat 13,2 milions d'euros, és a dir, un 68,2% del 
pressupostat. Recordem que aquí no arribem al 75% perquè a final d'any el tema 
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de la paga doble de la nòmina, com a consums de béns corrents i de serveis han 
liquidat 12,2 milions d'euros, un 61,3% del pressupostat com a transferències 
corrents liquidats 62,6 a dir 1,4 milions d'euros. 
Punt 6, les inversions reals de 30 de setembre s'havien liquidat el 48%, és a dir, 
6,4 milions d'euros. I com us he dit, s'han compromès 7,9 milions d'euros més, 
el que representaria un 59%. Com els hi he dit abans, el resultat és positiu de 
nou milions d'euros, què els puc avançar que a final d'any serà bastant menys. 
És a dir, crec que serà sobre els 4, 5 milions d'euros, segons les previsions que 
ens han fet des del Departament de Finances.  

Pel que fa a les modificacions pressupostàries, durant aquest tercer trimestre 
s'han efectuat 10 transferències de crèdit de despesa corrent per un import total 
de 139.200 € i un crèdit extraordinari de 5.000 € per la compra immobiliari al 
servei de Secretaria General, aquest crèdit extraordinari, finançat amb la baixa 
del mateix import de la partida del capítol 2, també s'ha efectuat un suplement 
de crèdit de 7.500 € per la reforma de despatxos del centre cultural de La 
Llacuna, el qual s'havia tancat amb la baixa de partides del capítol 2 i 6.  

Si parlem de l'endeutament que tenim, o que teníem, a data 30 de juny 
l'endeutament consolidat del Comú era de 14,9 milions d'euros, el 29,58% del 
màxim permès, que és del 200%.  
L'endeutament que, sortosament, hem rebaixat amb 900.000 € en comparació 
amb el segon trimestre.  

La tresoreria a 30 de setembre era de 5 milions d'euros. En aquell moment, i pel 
que fa a la liquidació pressupostària del senyor Torrent, estarà content, de 
JOVIAL del tercer trimestre el resultat és positiu de 39.000 €.  
La tresoreria era de 385.000 € i l'endeutament, malauradament, encara era de 7 
milions d’euros. És a dir, quasi representant la meitat de l'endeutament que té 
avui en dia el Comú d'Andorra la Vella. 

Com sabeu, vam aprovar que JOVIAL passarà a estar integrat dintre dels 
pressupostos comunals i estem ara en una fase ja final de liquidació d'aquesta 
societat. El qual nosaltres creiem, i el Departament de Finances ena donaran les 
gràcies. 

Només volia agrair, ja que els tenim aquí amb nosaltres, al Servei de Finances , 
en particular la directora i a l’interventor, perquè, a part d'aquesta liquidació que 
avui han presentat, o m'han fet presentar, tenen, com sabeu la tasca de 
l'elaboració del pressupost.  

El cònsol major recorda al Sr. Miró que el pròxim Consell de Comú és el de 
pressupost, i ell serà l’estrella, avui ens ha començat a preparar ja pel que vindrà 
el Consell de Comú.  
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El cònsol major cedeix la paraula al Sr. Astrié. 

El Sr. Astrié manifesta que són nou milions d'euros de superàvit, no és normal 
fer un superàvit tan gran i sé perfectament senyor Miró, i ho va explicar molt bé 
l'altre dia en comissió i ho ha tornat a explicar molt bé avui, que no és més que 
la situació actual i que a finals d'any tindrem les xifres exactes, o més fidedignes 
del resultat final. Vull recordar, perquè sembla que hi hagi aquí una idea mal 
concebuda, ho dic perquè una administració pública no està feta per tenir 
superàvit, està feta per quadrar els números. Llavors aquí no ens vanagloriem 
de tenir superàvit perquè finalment el que sí que hem de fer és un esforç per 
complir el pressupost, el més acuradament possible.  

El que sí que he vist, i fruit de la comissió que vam fer l'altre dia, és que heu 
premut l'accelerador amb temes de compromisos i en temes d'autoritzacions 
estaven a un percentatge relativament baix al tancament del segon trimestre i 
ara, s'ha millorat bastant.  

Per tant, sí que s'ha fet un esforç aquest tercer trimestre, però siguem vigilants, 
senyor Miró, continuem amb aquesta línia i sobretot, l'exercici correcte d'una 
administració pública és equilibrar el pressupost i arribar a complir el màxim 
possible sense fer superàvits i dèficits d'acord. Gràcies. 

El cònsol major, per concloure aquest Consell de Comú, vol dir als 516 
treballadors del Comú d'Andorra la Vella que no estan perdent el temps, que 
estem treballant molt per la parròquia. I per al dia a dia. 
I a tots els consellers, no esteu perdent el temps. Esteu invertint el temps fent 
una molt bona feina i, tant jo com la cònsol menor, estem molt orgullosos de la 
feina que feu, per això m'agradaria que quan es parla tant que perdem el temps, 
i ara ens diuen que hem pres l'accelerador, m'agradaria que cadascú de 
vosaltres expliqueu a la gent en què heu invertit el temps. 

El cònsol major cedeix la paraula al Sr. Xavier Surana. 

El Sr. Surana expressa que de perdre el temps res, des de que van entrar han 
parlat amb el personal de les conselleries que porta. S'ha creat un nou 
organigrama a Circulació, s'ha creat la unitat de protecció escolar (per donar més 
seguretat justament als infants al voltant de les escoles), un nou grup de 
motoristes, d’altra banda, s'han recuperat moltes places d'aparcament a la 
parròquia, a la zona de prada Ramon s'han creat més de 80 places de motos al 
voltant de Santa Coloma, a la Margineda, i així podríem continuar i no pararíem 
perquè jo crec que treballem cada dia.  

Davant de la demanda de paraula del Sr. Astrié, el cònsol major respon que no 
ha acabat, i quan ell li doni l’ordre, parlarà. El Sr Astrié insisteix i demana si estem 
en un míting polític, o què és això, que no entenc. Això no està a l'ordre del dia, 
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per tant, podríem donar per finalitzada la sessió. És que no estem en un míting 
polític, ni està a l'ordre del dia, per tant, no sé a què obeeix aquest torn de 
paraula. No estava ni planificat ni consensuat. 

Després de la intervenció del Sr Astrié, el cònsol major respon que ell és el cònsol 
i que ell està dient qui ha de parlar. 

El cònsol major cedeix la paraula a la senyora Susagna Mosquera. 

La Sra. Susagna Mosquera explica que al Servei de Tràmits s'ha intensificat la 
feina per posar en marxa l'Administració electrònica perquè és una fita important, 
és un projecte transversal que facilitarà molt la feina. També s'ha fet la campanya 
de terrasses, que ha millorat molt la convivència entre el veïnatge i els negocis, 
donant també una nova normativa que ha actualitzat tot el que són sancions i 
disposicions en l'àmbit territorial i a nivell tributari s'està també revisant moltes 
ordinacions per poder actualitzar el que són les taxes i els tributs a tota la 
parròquia. 

El cònsol major cedeix la paraula al Sr. Joaquim Miró. 

El Sr. Miró diu que no sap si es perdre el temps o no, però creu que estem aquí 
tots per guanyar-lo, no només nosaltres, com també els senyors de la minoria. 
El que sí que li puc dir és que el Departament de Finances i el Departament 
d'intervenció, com es diu vulgarment, moltes vegades fan més hores que 
rellotges. 
Certament i m'estic adonant, ja des de principi de mandat, l'Administració s'ha 
complicat moltíssim, i a vegades amb algunes coses que nosaltres podríem 
pensar que es milloren hi ha algunes actuacions que degut a la complicació 
electrònica i la complicació informàtica es perd un temps que no s'hauria de 
perdre, però el que sí que li puc dir és que des de Finances només puc estar 
orgullós del que del que s'ha fet, i a part de pressupostos i liquidacions i aquestes 
coses, que és el normal, hem demanat de fer una auditoria de mandat que 
encara no ens han entregat.  
Però per exemple, el concurs d'assegurances que feia molts anys que no s’havia 
tocat. 

El cònsol major cedeix la paraula a la Sra. Eva Tadeo. 

La Sra. Tadeo manifesta que des de Recursos Humans s’ha iniciat l'estudi del 
clima laboral que de fet ja s'ha adjudicat, començaran a estudiar els diferents 
departaments, una mica l'estat de com estan tots i després també s'ha potenciat 
els temes d'igualtat amb diferents iniciatives. 

El cònsol major cedeix la paraula al Sr. Marc Torrent. 
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El Sr. Torrent explica, pel que fa a Noves Tecnologies que, juntament amb el 
Servei de Tràmits, se segueix apostant per l'Administració electrònica i també 
seguim treballant per millorar la ciberseguretat del Comú.  
A nivell d'habitatges és cert que des d'aquest any hem creat la nova conselleria, 
s'han impulsat projectes nous, com pot ser el programa Reviu, la concessió de 
pisos a Terra Vella o inclús com a comentat abans del senyor Miró, estem en 
fase de liquidació del JOVIAL per posar-hi ordre i començar a treballar d'una altra 
manera. 

El cònsol major cedeix la paraula a la Sra. Olaya Losada. 

La Sra. Losada explica que abans de fer 5 cèntims d'algun dels projectes que 
treballen des de Cultura i Participació, li agradaria fer una petita remarca. 
Quan parlàveu que no valorem la feina feta o els projectes ja fets, crec que hem 
sigut una corporació que en cap dels casos quan hem tingut un projecte sobre la 
taula que era de l’anterior corporació l'hem tirat “a les escombraries” sense 
treballar-lo prèviament. Sempre hem intentat respectar la feina feta, tant pels 
departaments com per antigues corporacions, i simplement el que s'ha fet és o 
canviar el projecte perquè creiem que ja estava desfasat o que calia una 
renovació, però no per un tema de no valorar la feina feta. I sempre que s'ha 
afegit alguna cosa ha estat consensuat i sempre s'ha explicat que la feina de la 
gent s'ha de valorar, per tant, els projectes que hem continuat s'ha fet amb 
aquesta visió de ser molt conscients de la feina que fa la resta de la gent i, 
sobretot, no fer perdre el temps a ningú.  

Molt ràpid, en l'àmbit de Cultura, com sabeu, una de les obsessions que té 
aquesta corporació és apostar pel talent local. Promoure espais perquè els 
nostres músics, els nostres artistes puguin tenir aquest futur. I aquesta continuïtat 
dintre del nostre propi país, que no hagin de marxar fora per fer-ho, i per això 
s'ha impulsat, o s'ha tornat a posar sobre la taula, projectes com el dijous de 
rock, sí és cert que la climatologia no ens va acompanyar, però ja us avanço que 
tindrem més versions de Dijous de rock i que continuaran sent projectes de 
música per fomentar els músics del nostre país.  

També, com sabeu, i a disgust potser d'algunes persones, però crec que al final 
els números parlen per si sols. Us parlaré de la temporada de teatre, aquesta 
temporada hem tingut l'orgull de poder dir que és una temporada només amb 
actors nacionals i com us deia, els números parlen per si sols.  
Estem a l'espera de veure la del dia 12 de desembre, a veure si els números 
també ens acompanyen, però la resta d'actuacions que es van fer o de 
representacions teatrals, totes podem dir amb la veu molt forta que van estar 
sold out i crec que això s’ha de tenir molt present per com seran les nostres 
futures temporades de teatre.  
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També pel que fa a la temporada de música i dansa, em sento molt orgullosa 
que els meus companys m'acompanyessin en poder fer-la més gran, partíem 
d'una temporada de dos concerts només i que justament amb la voluntat 
d'apropar la cultura a tots els ciutadans hem ampliat a 8 concerts i, sobretot, un 
altre dels punts que porto aquesta participació. 
Estem contents d’haver implicat tant a les entitats i clubs, en poder estar al seu 
costat com a Administració. Per això el 26 de novembre es van començar amb 
les jornades de formacions, una demanda justament d'aquest teixit cultural que 
fa comunitat, i que seran un recurrent a partir d'ara. 
Només dir-vos que el nostre tarannà és aquest i així es va veure reflectit en la 
Festa Major, que en finalitzar vam demanar als ciutadans que ens fessin les 
aportacions que creguessin sobre com millorar aquesta festa i, sobretot, que es 
fessin aquestes aportacions per la festa major del 2025.  

El cònsol major explica que a nivell d'Urbanisme s'ha tirat endavant la revisió del 
POUP. També s'han començat diferents projectes de millora de voravies a la 
parròquia, pel que fa a Turisme i Comerç s'ha tirat endavant el projecte del 
comerç és capital amb diferents reunions i amb més de 20 accions que farem. 
S’han impulsat nous esdeveniments i s’han mantingut esdeveniments ja 
consolidats. També s'estan pensant d'altres projectes de turisme i de Comerç. 

El cònsol major cedeix la paraula al Sr. Jordi Cabanes. 

El Sr. Cabanes diu que intentarà fer algun punt clau dels diferents departaments 
que porta. Per exemple, al Departament d'Aigües estem en un punt clau, mai 
s'havia avançat ni mai havíem arribat tant lluny amb la interconnexió amb el 
Comú d'Escaldes.  
També aquí dono les gràcies a l'antiga corporació, com també molt bé deia la 
Olaya, hi han projectes que realment tenen aquesta continuïtat, com és la 
sectorització i la digitalització de l'aigua.  
Tenim un projecte que està a punt de néixer, Canrodes, que penso que també 
podem estar orgullosos, és un projecte transversal amb Aparcaments i Medi 
Ambient, també un espai que podran gaudir tota la ciutadania.  

A nivell de Medi Ambient també tenim un projecte estrella que serà l'obertura de 
tallafocs per preservar els nostres boscos i, en la línia del que deia el cònsol, la 
reordenació dels passos de vianants, els famosos pums, que tant ens van fer 
anar de corcoll. També estem llançant la campanya amb el pla de voravies i amb 
Higiene, en consonància amb el pla integral de neteja de la parròquia on hi han 
hagut diferents campanyes, com la de carrers sense burilles, que ha tingut molt 
bona acollida.  

El cònsol major cedeix la paraula a la Sra. Maria Nazzaro. 
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La Sra. Nazarro explica que des dels departaments que porta, el Departament 
de Joventut, una de les coses que s'ha continuat fent és potenciar el Rusc com 
un espai per als joves, també s'han impulsat les diferents demandes que ens han 
fet arribar com la disco jove. La creació, conjuntament amb la Conselleria 
d'Habitatge, de les prestacions en aquesta matèria.  
D'altra banda, pel que fa a la gent gran, s'ha iniciat el registre de la gent gran de 
la parròquia per poder tirar endavant el projecte de xarxa comunitària més 
endavant. I, aquest any també s'han gestionat els horts, que hem hagut de 
canviar d'ubicació i ara ja es pot dir que són del Comú d'Andorra la Vella. 

I, esgotat l’ordre del dia, el cònsol major aixeca la sessió a les 17.22 h. 

El secretari general fa constar, a demanda del Sr. Astrié, que un cop aixecada la 
sessió el Sr. Astrié va demanar dret de rèplica i el cònsol major va respondre que 
no hi havien més torns de paraula. 

P. O. del Comú Vist i plau 
Gilbert Blasi Font Sergi González Camacho 
Secretari general Cònsol major 
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Annex 1 
 

Ordinació de despesa pluriennal per a la reforma i embelliment de l'Estadi 
comunal Joan Samarra Vila 

  

26



 
 

 
 

Ordinació del 5-12-2024 per la qual s’aprova la despesa pluriennal relativa al 
finançament de l’adjudicació del concurs referent a les obres de remodelació i 

embelliment de l’estadi comunal Joan Samarra Vila. 
 
 

Article 1 
S’aprova una Ordinació de despesa pluriennal per a l’exercici 2025, per un import de de 
246.829,24 €, a la partida pressupostària 80201/34201/612000 (Instal·lacions 
Esportives/Estadi comunal/Millora d’edificis) corresponent a l’adjudicació del concurs 
relatiu a les obres de remodelació i embelliment de l’estadi comunal Joan Samarra Vila. 
 
Article 2 
Atès el que disposa l’article 85 de la Llei 36/2021, del 16 de desembre, de les finances 
comunals, el crèdit derivat de l’aprovació de la despesa pluriennal serà efectiu a partir 
de la seva incorporació a l’Ordinació pressupostària de l’exercici corresponent. 
 
Article 3 
Aquesta despesa pluriennal es finançarà mitjançant la incorporació del crèdit 
pressupostari pluriennal corresponent en el pressupost de l’exercici 2025.  
 
Disposició final  
Aquesta Ordinació entra en vigor el mateix dia de la seva publicació al Butlletí Oficial del 
Principat d’Andorra.  
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Annex 2 
 

Ordinació de crèdit extraordinari al Departament Cultura per a l'adquisició 
d'una taula de llums per al Teatre Comunal 
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Ordinació del 5-12-2024 per la qual s’aprova un crèdit extraordinari per adquirir 
una taula de llums per al Teatre Comunal 

 
 
Article 1 
Partida pressupostària 60102/33500/608000 (Teatre Comunal/Arts Esc./Aparells 
tècnics) per adquirir una taula de llums per al Teatre Comunal.  
 
Article 2 
Aquest crèdit extraordinari es finança amb la baixa pel mateix import de la partida 
60101/33400/226810 (Cultura/Prom.Cultural.Gral./Contractació de concerts). 
 
Disposició final 
Aquesta Ordinació entra en vigor el mateix dia de la seva publicació al Butlletí Oficial del 
Principat d’Andorra. 
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Annex 3 
 

Reglament del 5-12-2024 de modificació del Reglament de sistemes de 
compensació del 17-12-2010 
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Reglament del 5-12-2024 de modificació del Reglament de sistemes de 
compensació del 17-12-2010 

 
Article únic  
Es modifica l’Annex 3 del Reglament de sistemes de compensació del 17-12-2010, 
substituint el concepte de “guàrdia divendres Andneu” pel concepte de guàrdia laboral 
Andneu, amb una compensació a raó de 31,77€ pel dia de guàrdia laboral activat, i 
aplicada a tots aquells serveis implicats en el Pla Andneu que siguin efectivament 
activats i que no disposin de cap altra compensació pel mateix concepte, que queda 
redactat com segueix: 
 
“Annex 3 
 

Concepte Preu Observacions 

Prima de vehicle 7,21 € Pagament per dia treballat, en els casos que aquest 
concepte no estigui valorat al lloc de treball. És 
necessari disposar dels permisos C2, B2+E 

Prima xofer oficial 135,89 € Per viatge realitzat a demanda de la Corporació, 
incloent manteniment i neteja dins l'horari laboral. 

Prima manadors 188,70 € Prima fixa mensual. Inclou obertura diària de Casa 
Comuna i assistència en casaments, i qualsevol 
activitat fora de l'horari laboral de dilluns a divendres. 

Prima d'assistència 45,31 € Per assistència a actes fora de l'horari laborals 
(casaments, enterraments, actes protocol·làris, etc.) 

Prima de nupcialitat i 
parelles de fet 

173,60 € Presentació obligatòria del certificat justificant. 

Prima per naixement i 
adopció 

120,77 € Presentació obligatòria del certificat justificant. Aquesta 
prima és per nadó. 

Prima aigües dipòsit en 
dies festius 

41,84 €   

Prima viatge per 
acompanyaments a 
l'exterior 

72,05 €   

Pla Andneu 
  

Guàrdies dies laborals 
Andneu 

31,77 € Excepte per al personal no administratiu adscrit a l'Àrea 
d'Higiene i Salubritat Pública que es compensa en 
funció del preu que estableix com a complement 
específic en l'annex 4 

Guàrdia festiva Andneu 84,55 € 

Hores extraordinàries 
Andneu 

 
 Preu fixat a raó del grup  C, nivell 5, al 100% de banda. 

Dieta AndNeu esmorzar 7,92 €   

Dieta Andneu dinar 26,40 €   

Dieta Andneu sopar 26,40 €   
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Disposició final  
Aquesta Ordinació entra en vigor el mateix dia de la seva publicació al Butlletí Oficial del 
Principat d’Andorra. 
 
 

  

32



 
 

 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Annex 4 
 

Ordinació de despesa pluriennal per a la remodelació de les places del 
Poble i Vinyes 
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Ordinació del 5-12-2024 per la qual s’aprova la despesa pluriennal relativa al 
finançament de l’adjudicació del concurs referent a les obres de reforma de les 

places del Poble i Vinyes: una plaça amb ànima 
 
 
Vist el que preveu l’article 85 de la Llei 36/2021, del 16 de desembre de les finances 
comunals; 
 
El Comú d’Andorra la Vella, en la sessió del Consell de Comú del 5 de desembre del 
2024, ha aprovat la següent: 
 
Ordinació del 5-12-2024 per la qual s’aprova la despesa pluriennal relativa al 
finançament de l’adjudicació del concurs referent a les obres de reforma de les places 
del Poble i Vinyes: una plaça amb ànima. 

 
Article 1 
S’aprova una Ordinació de despesa pluriennal per a l’exercici 2025, per un import 
d’1.088.834,93 €, a la partida pressupostària 50101/15500/607100 (Urbanisme/Vies 
públiques – General/Vies públiques) corresponent a l’adjudicació del concurs relatiu a 
les obres de reforma de les places del Poble i Vinyes: una plaça amb ànima. 
 
Article 2 
Atès el que disposa l’article 85 de la Llei 36/2021, del 16 de desembre, de les finances 
comunals, el crèdit derivat de l’aprovació de la despesa pluriennal serà efectiu a partir 
de la seva incorporació a l’Ordinació pressupostària de l’exercici corresponent. 
 
Article 3 
Aquesta despesa pluriennal es finançarà mitjançant la incorporació del crèdit 
pressupostari pluriennal corresponent en el pressupost de l’exercici 2025.  
 
Disposició final  
Aquesta Ordinació entra en vigor el mateix dia de la seva publicació al Butlletí Oficial del 
Principat d’Andorra.  
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